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حمل ونقل عمومی پایتخت همچنان از موضوعات 
مهم مدیریت شهری است و پس از کرونا با افزایش 
مســافران ناوگان انبوه بر)اتوبوس و مترو(، بهبود 
این ناوگان در اولویت اقدامات شــهرداری تهران 
قرار گرفته و این نهاد خدماتی-اجتماعی از تمام 
ظرفیت ها برای خدمت رسانی مطلوب در ناوگان 

حمل ونقل عمومی استفاده می کند. 
رونمایی از 200دســتگاه اتوبوس و 62دستگاه 
مینی بوس، اورهال واگن های مترو، خرید حدود 
2هزارچرخ مترو و... اقداماتی است که انجام شده 
اما با توجه  به عقب ماندگی ۱0ساله در این حوزه، 
نیاز است تا کارهای بیشتری صورت گیرد که در 
این میان می توان به فعال شــدن قرارداد تأمین 
630دستگاه واگن توســط کشور چین از طریق 
فاینانس، اشــاره کرد: موضوعی که دیروز مورد 
توجه مهدی چمران، رئیس پارلمان شهری قرار 
گرفت و در جمع خبرنگاران از فعال نشــدن این 
قرارداد)تأمین واگن توســط چین( گلایه کرد و 
گفت: »وضعیت  تأمین واگن مناســب نیست و 
هنوز قرارداد با چین به اتمام نرسیده و در صورت 
عملیاتی  شــدن پس از یک ســال ونیم واگن ها 
وارد چرخه خدمت رســانی می شوند. شهرداری 
آمادگی تأمین پیش پرداخت در قرارداد با چین 
را دارد، اما این قرارداد درگیر روند اداری اســت 
و دولت و بانک مرکزی بایــد اقدام لازم را در این 
زمینه انجام دهند.« در جریان جلسه هم مهدی 
عباسی با اشــاره به گره های کور ترافیکی عنوان 
کرد: »ضرورت دارد شــهرداری در برنامه ســال 
آینده و همچنین برنامه چهارم توسعه شهری به 
مقوله حمل ونقل عمومی و توسعه آن توجه کند. 
درست است که ما باید کمک های دولتی را جذب 
کنیم اما نباید به دلیــل کمک دولت از توان خود 

غافل شویم.«
به گزارش همشــهری، صدودوازدهمین جلسه 
پارلمان شهری در حالی برگزار شد که نمایندگان 
جامعه افراد دارای معلولیت به مناســبت هفته 
معلولان به صحن شورا آمده بودند و ازاین رو برای 
نخستین بار این جلسه با حضور مترجم ناشنوایان 

برگزار شد.

 سهیل معینی به عنوان نماینده این جامعه پشت 
تریبون رفت و به برخی از مطالبات معلولان اشاره 
کرد و گفت: »مهم ترین خواسته این افراد تدوین 
سند برنامه راهبردی ارائه خدمات به شهروندان 
معلول، راه اندازی خانه های فرهنگ برای معلولان 
بزرگسال و کودک در هر پهنه یا منطقه، اجرای 
قانون 3درصدی ســهم معلولان از اشــتغال در 
دســتگاه های دولتی و تعییــن تکلیف وضعیت 
نیروهای معلول شاغل در شــهرداری تهران و... 
است.« در ادامه رئیس پارلمان شهری هم عنوان 
کرد که کمیسیون های شورا آمادگی لازم را برای 

بررســی پیشــنهادها دارند و موارد مطرح شده 
را پیگیری می کنند. پس از اهدای گل توســط 
محمدمهدی بخشی، کودک معلول)قهرمان شنا، 
صخره نوردی، دوومیدانی و...( به اعضای پارلمان 
شهری و تقدیر مهدی چمران از نمایندگان دارای 
معلولیت با اهدای لوح، میهمانان صحن شورا را 

ترک کردند.

نگاه نامناسب به معلولان
مدیرکل سلامت شــهرداری تهران هم در ادامه 
جلســه با بیان اینکه معلولان از نگاه نامناســب 

شهروندان به موضوع معلولیت، رنج می برند، گفت 
که مناسب ســازی فیزیکی معابر و ساختمان ها 
خوب اســت؛ اما باید مناسب ســازی فرهنگی 
هم انجام داد. به گفته حمید صاحب متأســفانه 
امکانات شهری ازجمله آموزش، بهداشت و حتی 
ایاب وذهاب برای همه معلولان قابل دســترس 
نیســت و همین موضوعات ســبب می شود که 

استعداد معلولان شکوفا نشود.

لایحه ای برای رفع ابهام در عوارض شهرسازی
شــورای شــهر تهران مصوبه ای دارد مبتنی بر 
ارائه تخفیف های 40 تــا 34درصدی به مودیانی 
که عوارض خود را تا پایان ســال به صورت نقدی 
پرداخت می کنند. روز گذشته شهرداری لایحه ای 
با قید یک فوریت به شورا ارائه داد که چمران در 
توضیح آن گفت: اکنون شهرداری استفساریه)رفع 
ابهام( آورده که آیا این مشــوق ها شامل کسانی 
که قبوض  عوارض ســاختمانی خود را به صورت 
علی الحســاب پرداخت می کنند هم می شود یا 

خیر؟ که یک فوریت آن تصویب شد.

تأمین واگن  از چین، در انتظار حمایت دولت
رئیس شورای شهر تهران از آمادگی شهرداری پایتخت برای تأمین پیش پرداخت خرید 630دستگاه واگن از طریق فاینانس خبر داد

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

 آگاهی بخشی مادران
 در زمینه فرزندپروری

طرح »آگاهی بخشــی به مادران جامعه محلــی در زمینه 
فرزندپروری و شناخت انواع هوش های چندگانه و تقویت آن 
در کودکان« به همت مؤسسه مهنا و در دوره های آموزشی 
ریحان شهر ویژه مادران کوی نصر گیشا اواخر آذرماه اجرایی 

می شود.
به گزارش همشــهری، خانــواده محور بــودن برنامه های 
فرهنگی، اجتماعی و... از اولویت هــای اداره کل امور بانوان 
شــهرداری تهران اســت و ازاین رو برخــی از برنامه های 
پیش بینی شده در ریحان شــهر با رویکرد آگاهی بخشی به 
مــادران در موضوعات مختلف ازجملــه فرزندپروری، اجرا 
می شوند؛ مانند طرحی که توســط مائده کاملی مدیرعامل 
مؤسســه مهنا )به معنی دلچســب و گوارا( ارائه شــده که 
مراحل تئوری آن در حال انجام است و اواخر آذر هم مرحله 
 عملی و آموزشی آن در محله کوی گیشا )منطقه 2( اجرایی

می شود.
آنطور که کاملی عنوان کرده: »در قالب این طرح قرار است به 
مادران آگاهی دهیم تا هوش های چندگانه را شناسایی و از 
طریق بازی آنها را در کودکان شان تقویت کنند. این کار در 
3گاه یا مرحله، عملیاتی و محقق می شود که گام اول تهیه و 
تدوین کتاب و جزوه، گام دوم برگزاری کلاس های تئوری و 
آموزشی و گام سوم هم برگزاری دوره های عملی که مربوط 

به بازی مادران و کودکان است.«
کتابی که باید در راستای آگاهی بخشی مادران تدوین یا تهیه 
شود شامل مفاهیم و اصول تربیتی کودک از نظر روانشناسی 
اسلامی و غربی اســت و مباحثی چون آشنایی با دوره های 
رشــد کودک، مدیریت ذهن و بحران در مواجهه با مشکل، 
اصلاح الگــوی رفتار توســط مادر و آشــنایی باهوش های 
چندگانه گاردنر )توانایی اســتفاده از کلمــات و زبان(، در 
آن پیش بینی و با برگــزاری کارگاه های حضوری به مادران 

آموزش داده می شود. 
به گفته کاملی همزمان با آموزش مادران، کودکان 3تا 6سال 
هم از طریق بازی، آموزش هایی را می آموزند و در پایان هم 
مادران آموخته هایشــان را در قالب بازی به کودکان منتقل 
می کنند. در واقع این شیوه، راهی است برای کمک به مادران 
در شناســایی هوش چندگانه فرزندان. از تمام این مراحل 
)کلاس های تئوری، آموزش های عملی به مادران و آموزش 
از طریق بازی به کودکان( فیلمبرداری می شود و در نهایت 
به صورت بسته آموزشی چندرسانه ای در اختیار سایر مادران 
قرار می گیرد تا یک گروه همدل از مادران تشکیل شود و این 

شیوه آموزش تداوم یابد. 
آنچه در این طرح اهمیت دارد، آگاهی بخشی به مادران در 
زمینه فرزندپروری اســت که به گفته کاملی مورد استقبال 

اهالی محله کوی نصر گیشا قرار گرفته است.

مهدی اقراریان
عضو شورای شهر تهران

فردی بــه نمایندگــی از شــهرداری تهران 
چراهایــی را درخصــوص اقدامــات حوزه 
معلــولان مطــرح کرد کــه پاســخش این 
است: کسانی که مسئولیت دارند امروز 
ســؤال می کننــد چرا ایــن اتفــاق افتاده؟ 
مشکل همین جاست که شما در جایی 
که نشسته اید باید این کار را انجام دهید 

و این پرسش ها معنایی ندارند. 

مهدی بابایی
رئیس کمیته مدیریت بحران شورای شهر 
بیش از ۲۳۰۰مرکــز امن تخلیه اضطراری 
در مناطــق ۲۲گانــه تهــران وجــود دارد. 
اطلاع رســانی دربــاره ایــن فضاهــای امن 
عــلاوه بــر اپلیکیشــن »تهران مــن«، در 
پرتــال ســازمان مدیریت بحــران تهــران و 
سامانه اطلاعات مکانی شهرداری انجام 
شده است. قرار است پس از به روزرسانی 
فهرســت ایــن مراکــز توســط ســازمان 
مدیریت بحران، علامت گــذاری و نصب 

تابلوی مراکز نیز در شهر انجام شود. 

نقل قول خبر

عدد خبر

ریحان شهر

زهــرا شمس احســان، رئیــس کمیتــه 
اجتماعی شــورای شــهر تهــران با اشــاره 
به نامگذاری روز ۱۲ آذرمــاه به عنوان روز 
جهانــی افــراد دارای معلولیــت، گفــت: 
»ضمــن تقدیــر از اقدامــات مطلــوب 
۲۰خــودروی  اضافه شــدن  همچــون 
ون مناسب ســازی شــده بــه ســامانه 
ویــژه معلــولان و جانبــازان در بهــار، 
اولویت بخشی به برنامه های متمرکز بر 
زیست پذیری حداکثری شهر برای تمام 
شهروندان، مورد توجه ویژه قرار گیرد.« 

20
خودرو

عضو شــورای شــهر تهــران، بــا اشــاره به 
مفاد قانون حمایت از معلولان، خواستار 
اختصاص حداقل ۳درصد از مجوزهای 
استخدامی شــهرداری به این قشر شد. 
نرجــس ســلیمانی دیــروز متذکــر شــد: 
»بــا توجــه بــه تکلیــف مدیریت شــهری 
در مــاده ۱۵ قانــون حمایــت از معلولان، 
حداقــل ۳درصــد از تمامــی مجوزهــای 
استخدامی جزو موارد ذکر شده در بند ط 
ماده ۱۱، به افــراد دارای معلولیت و واجد 

شرایط اختصاص داده شود.« 

3
درصد

دیروز نمایندگان افراد دارای معلولیت برای بیان مطالبات شان به صحن شورا آمده بودند.   عكس: همشهری- علیرضا طهماسبی

پیگیری حقوق معلولان
سوده نجفی، عضو هیأت رئیسه شورا: استفاده از حمل ونقل عمومی به ویژه مترو و اتوبوس یكی 
از نیازهای معلولان است که باید مورد توجه قرار گیرد. تقریبا ناوگان اتوبوسرانی برای استفاده 
از معلولان مناسب سازی  نشده و حدود 206دستگاه آسانســور و 206دستگاه ویلچربر در 
ایستگاه های مترو مورد نیاز است. براساس قانون حمایت از حقوق معلولان، وظایف شهرداری ها 
مشخص است و تقاضا داریم تا شهرداری تهران پیگیر حقوق معلولان باشد. چرا که آنها به قانون 
و وعده و وعید نیاز ندارند بلكه عمل می خواهند و امیدواریم در این دوره شاهد اقدامات عملی 

درخصوص مطالبات معلولان باشیم.

مکث


